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BŘEZEN – DUBEN

Cena 15,- Kč

Pohled na Černovice s duhou 
foto: Libor Vilímek
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Zprávy z radnice

Úvodník starosty města

Víte, co je výhodou, když píšete články do zpravodaje už víc než deset 
let? Můžete použít starší články a nemusíte je psát znova. 

Když jsem třídil všechny dokumenty, které se týkaly rekonstrukce na-
šeho náměstí, narazil jsem na jeden ze svých článků z roku 2011. Náměstí 
se v něm objevilo hned několikrát. 

Nebudu vás napínat, o jaký článek jde. Podstatnou část z něj tu zveřej-
ním znova. V roce 2011 si možná někteří z vás vybaví, že město dělalo do-
tazníkové šetření, ve kterém bylo spoustu otázek o našem městě a článek 
zveřejňoval jeho výsledky.

Takto vypadalo 25 největších problémů města Černovice podle ná-
zoru veřejnosti v roce 2011. 

1 Problematická křižovatka na náměstí 
2 Špatná stav chodníků, špatný přístup pro postižené
3 Problémy spojené se psy – volný pohyb, výkaly
4 Nevyhovující koupaliště
5 Špatný stav silnic
6 Nevyhovující řešení náměstí a zastávek autobusů
7 Nevyhovující stav kina a dalších kulturních zařízení 
8 Absence bankomatu
9 Nedostatečná vybavenost, chybějící obchody – supermarket, obuv, 

elektro atd.
10 Nedostatek parcel pro RD
11 Chybějící koše
12 Otvírací doba spořitelny
13 Nevyhovující lékařská péče pro dospělé i děti, lepší přístup lékařů
14 Chybějící sportoviště pro děti a dospělé
15 Údržba chodníků v zimě
16 Rušení nočního klidu – provoz restaurací a barů
17 Nedostatečné kulturní vyžití
18 Provoz kamionů ve městě, kolem školy a kolem dětského hřiště
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19 Špatné spojení hromadnou dopravou
20 Nedostatek pracovních příležitostí
21 Ničení vozovek od traktorů
22 Problémy spojené s mládeží – chování a vychování
23 Stav vodovodu a kanalizace
24 Stromy na hřbitově
25 Nedostatečná péče o veřejnou zeleň

Za dotazníky jsem mimochodem dostal od některých členů zastupitel-
stva tenkrát pěkně vynadat, že se vůbec nemáme lidí na nic ptát. Vypadá-
me prý v zastupitelstvu potom jako pitomci, bezradní, co mají dělat. Nu, 
také názor. 

Já jsem naopak vyjádření bral jako zajímavý impuls. V některých vě-
cech nás například poptávka skutečně nasměrovala a určila, kam se bude 
město dále vyvíjet. 

Ohlédnutí po deseti letech
Tak jak se podívat na deset let starý průzkum? Jsem člověk, který má 

poměrně dost přísné nároky (i sám na sebe). Takže musím konstatovat, 
že jsme na tom mohli po deseti letech být lépe. Určité věci nebudou zcela 
opravené asi nikdy (chodníky a silnice vyžadují stále další a další údrž-
bu), jiné problémy jsou vyřešené jen částečně – máme dnes dva lékaře pro 
dospělé, ale chybí lékárna a pediatr. A některé jsme sice zvládli, ale dnes 
se ozývají znova – 18 pozemků pro rodinné domy je dnes už rozprodáno 
a probíhá příprava dalších. Něco je jednoznačný úspěch (bankomat), něco 
jasný neúspěch – Spořitelna místo rozšíření provozní doby zmizela z na-
šeho města úplně. Zbytek se pohybuje mezi tím. Máme hotové opravdu 
drahé věci – náměstí a sokolovnu, některé banality nás trápí pořád.

Jak to celé shrnout? Nechávám to na vás. Hodnocení své vlastní práce 
není nikdy moc vděčné ani užitečné. 

Určitě vám ale děkuji, že jste se před deseti lety podíleli na správě ve-
řejných věcí a vyjádřili svůj názor. Cením si toho a stále to považuji za 
cestu, po které máme jít, a kultivované a informované vyjádření názoru 
je základem úspěchu. 

Stojí za to se zajímat, stojí za to se zapojovat. 
Hezké předjarní dny vám přeje

Jan Brožek, starosta města Černovice
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INFORMACE ZE ZASEDÁNÍ
ZASTUPITELSTVA MĚSTA ČERNOVICE 

dne 11. února 2021

zastupitelstvo schválilo:
• rozpočtové opatření číslo 1
• podmínky prodeje a prodejní cenu 650 Kč/m2 včetně DPH za stavební 

pozemky číslo 2112/4 a 2112/5 v k. ú. Černovice u Tábora
• záměr pronájmu pozemků p. č. 2224/1 a 2085/33 v k.ú. Černovice u Tábora
• záměr směny pozemku p. č. 3267/11 (ze kterého může být vyjmuta ces-

ta), pozemku p. č. 3267/29, a části pozemku p. č. 16, za část pozemku 
p. č. 2499/1, vše v k.ú. Černovice u Tábora, a to při zachování shod-
né celkové výměry pozemků a uzavření Dohody o společném záměru 
s panem XXXX

• objednávku architektonické studie veřejného prostranství v Dobešově 
od Ing. arch. Davida Ptáčka

• dodatek smlouvy o dílo s 1. Kamenickou stavební a obchodní fi rmou 
s.r.o. na akci Sociální bydlení Černovice (lihovar)

• Obecně závaznou vyhlášku číslo 1/2021, o místním poplatku z pobytu
• uzavření smluv o zřízení věcného břemene č. ZP-014330067386/002, 

JH-014330066274/003 a JH-014330060089/039 s fi rmou EG.D, a.s.

zastupitelstvo souhlasilo:
• s objednávkou projektové dokumentace na zádržný rybník pod ČOV od 

fi rmy Alcedo

zastupitelstvo zrušilo:
• výbor pro vzdělávání a volný čas

zastupitelstvo neschválilo:
• poskytnutí příspěvku Centru LADA

Do úplného znění zápisů ze zasedání zastupitelstva mohou u MěÚ Čer-
novice nahlédnout občané starší 18 let s trvalým pobytem ve městě Čer-
novice, dále fyzické osoby starší 18 let vlastnící nemovitost na území měs-
ta Černovice, a rovněž cizí státní občané starší 18 let s trvalým pobytem 
ve městě Černovice, o nichž tak stanoví mezinárodní smlouva, kterou je 
Česká republika vázána a která byla vyhlášena.
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Splatnost místních poplatků 

Připomínáme občanům termín pro zaplacení místních poplatků (tzv. 
poplatek za odpad, poplatek ze psů) do konce měsíce března 2021. Výše 
poplatků zůstává stejná jako v loňském roce. Zaplatit lze najednou, nebo 
ve 2 splátkách (ke 31. 3. a 31. 10.). 

Způsob platby: v hotovosti nebo platební kartou v podatelně MěÚ 
Černovice, nebo převodem na účet města č. 248953980/0300; variabilní 
symbol: 1340 pro poplatek za odpad, nebo 1341 pro poplatek ze psů; spe-
cifi cký symbol: číslo přidělené poplatníkovi (zůstává stejné, možno zjistit/
obdržet nové na MěÚ). 

Bližší informace: Městský úřad Černovice, tel. 565 492 102, e-mail: 
posta@mestocernovice.cz, www.mestocernovice.cz 

Mgr. Jarmila Kořínková, tajemnice MěÚ Černovice

UPOZORNĚNÍ: POPLATEK Z POBYTU
Upozorňujeme fyzické i právnické osoby, které poskytují ubytovací 

služby za úplatu na území města Černovice a jeho místních částí, že mají 
povinnost tuto svoji činnost ohlásit na MěÚ Černovice, vybírat od ubyto-
vaných osob poplatek z pobytu a tento odvádět městu. Podrobnosti stano-
ví obecně závazná vyhláška města Černovice č. 1/2021, o místním poplat-
ku z pobytu. Bližší informace: Městský úřad Černovice, tel. 565 492 102, 
www.mestocernovice.cz

VÍTE, ŽE…
v pokladně Městského úřadu Černovice můžete zaplatit také platební kar-
tou?

Když to půjde, tak to bude…

Ptáte se co? No, přece největší naše společensko-kulturní akce roku 
Černovicko se baví, která se plánuje tradičně opět na sobotu, letos 
7. srpna. To už bude 15. ročník této naší multižánrové akce.

Vloni na našem Černovicku expozici černovického zemědělského druž-
stva doplnila zajímavá výstava traktorů zn. Zetor na tehdy rozestavěném 
náměstí a jejich spanilá jízda přes městské tržiště.
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Už během této akce se ozval občan ze sousední vesnice, že by taky vy-
stavil svého zetora. Po nějaké době nabídl svého zetora i další. Slíbil jsem, 
že někdy v příštích ročnících Černovicka dáme možnost vystavit své ze-
tory dalším majitelům. Ozvali se chlapi s traktory i jiných továrních zna-
ček – no, někdy příště. Pak někoho napadlo, vystavit třeba malotraktory 
tovární výroby, to je taky dobrý nápad. Někdy po Vánocích mě na městě 
zastavili (nezávisle na sobě) pán a paní, že bychom mohli vystavit na na-
šem Černovicku starou zemědělskou techniku (ruční, koněspřežnou, něco 
za traktor apod.), že prý toho mají lidi ve stodolách i jinde taky dost k na-
bídnutí. Tak jsou zde čtyři zajímavé nabídky, které budeme postupně rea-
lizovat. Které dát letos přednost? 

Zetory necháme chvilku v klidu a letos na Černovicku dáme majitelům 
možnost ukázat své malotraktory tovární výroby s minimem úprav od 
60. let až po současnost. Ty benzinové i naftové, dvojkolové i čtyřkolové, 
s kárkou/valníčkem či jiným závěsným/přívěsným zařízením. 

Majitelé těchto malých kolových pomocníků, zvaných malotrakto-
ry, kontaktujte mě pomocí SMS co nejdříve, nejpozději do 30. června t.r. 
Prosím, uveďte své jméno, obec, značku a stručnou charakteristiku stroje 
(viz výše) a rok výroby. Děkuji předem za včasné nabídky.

Jaroslav Řeháček, koordinátor výstavy (tel. 723 889 071)



8

Pozemky na stavbu
rodinných domů na prodej

Zastupitelstvo schválilo podmínky prodeje pozemků pro stavbu RD, 
tentokrát jim říkáme Svatavská. Jak již víte, nebudeme pokračovat ve 
stavbě na Lokálce III – tedy v poslední etapě. U pozemků je nevhodné 
podloží, a stavba by se velmi prodražila. Zatím tedy tuto lokalitu nechá-
me být a soustředíme se jinam. 

Kam? Dnes máme k dispozici dva pozemky na prodej u silnice na Vac-
kov a Svatavu. Situaci ukazuje přiložená mapa. 

Zastupitelstvo na svém jednání 11. února také odsouhlasilo podmínky 
prodeje. Nově zvyšujeme cenu pozemků z původních 350 Kč na 650 Kč 
(včetně DPH). Tato cena vychází z aktualizovaných nákladů na zasíťování 
pozemků – každá z etap Lokálky vycházela na cca 620 Kč/m2. 

Podmínky pro prodej jsou zveřejněny na stránkách města Černovice, 
včetně formuláře žádosti. 
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Volné byty v domě s pečovatelskou službou 

Město Černovice nabízí k pronájmu dva jednopokojové byty pro se-
niory v domě s pečovatelskou službou v Jirákově ulici. 

Malometrážní byt v č.p. 740 ve Družstevní ulici
Město Černovice nabízí malometrážní byt ve 2. patře č.p. 740 v Čer-

novicích. 
Jednopokojový byt o výměře 24 m2 s nájemným přibližně 3400 Kč 

měsíčně (včetně záloh na služby) je ihned k nastěhování. 
Zájemci o kterýkoli byt se mohou hlásit v podatelně Městského úřa-

du Černovice, telefon 565 492 102, email: posta@mestocernovice.cz

Ranní pohled na Pršín. Foto: Jarmila Kořínková

Citát
„Komu je práce radostí, pro toho je život štěstím.“

      Maxim Gorkij
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Povinnosti majitele psa ve městě Černovice

Schválně, zkuste se zamyslet, proč se ve zpravodaji objevuje článek 
o psech takhle na začátku jara. Ano, správně. To, že máme pejsky, se nám 
v tomto období připomíná asi nejvíce. Takže mi dovolte připomenout kro-
mě radostí i povinnosti s vlastnictvím psa spojené.

 On ten důvod nespočívá jen v tom, že je jaro, a z tajícího sněhu kromě 
sněženek a bledulí na nás vykukují i jiné věci. Pokud jste četli úvodník, 
hned na třetím místě problémů byly záležitosti spojené se psy. 

Vaše povinnosti upravuje několik norem a nařízení. Jako první uve-
du obecní vyhlášky. Všechny platné vyhlášky města Černovice najde-
te na webových stránkách pod záložkou ÚŘAD / MÍSTNÍ VYHLÁŠKY 
A NAŘÍZENÍ, a vyhláškou číslo 2/2019 se upravuje místní poplatek 
ze psů. 

Co tato vyhláška říká? 
Poplatek je za každého psa, který je starší než 3 měsíce. Sazby poplatku 

se různí podle toho, kolik psů máte a kde přesně bydlíte. Některé osoby 
jsou od poplatku zcela osvobozeny. Naopak například sazba za druhého 
a každého dalšího psa v bytovém domě je 500 Kč za rok – smyslem je tro-
chu toto omezovat, přece jenom soužití v bytovém domě může být samo 
o sobě často velmi komplikované. 

Splatnost poplatku je do 31. března každého roku. 
Doporučuji vám zároveň při platbě poplatku (nyní je možné platit na po-

datelně i kartou) nahlásit číslo čipu. Město má k dispozici čtečku čipů, 
a pokud se vám pes zatoulá a my ho najdeme, jsme schopni ho přes čip 
nejlépe spojit s majitelem. Čip na rozdíl od známky nemůže pes ztratit. 

A jak je to s volným pobíháním?
Tady budu asi spíše citovat: „Dle § 13 odst. 1 zákona č. 246/1992 Sb., na 

ochranu zvířat proti týrání, ve znění pozdějších předpisů (dále jen „zákon 
na ochranu zvířat proti týrání“), je každý povinen zabezpečit zvířeti v zá-
jmovém chovu přiměřené podmínky pro zachování jeho fyziologických funk-
cí a zajištění jeho biologických potřeb tak, aby nedocházelo к bolesti, utrpe-
ní nebo poškození zdraví zvířete, a učinit opatření proti úniku zvířat. Zvíře 
nesmí být chováno jako zvíře v zájmovém chovu, jestliže nejsou zabezpeče-
ny přiměřené podmínky pro zachování jeho fyziologických funkcí a zajiště-
ní jeho biologických potřeb nebo jestliže se zvíře nemůže adaptovat, přesto-
že tyto podmínky zabezpečeny jsou. Fyzická osoba se jako chovatel dopustí 
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přestupku tím, že neučiní opatření proti úniku zvířat podle § 13 odst. 1 záko-
na na ochranu zvířat proti týrání {viz § 27 odst. 2 písm. f) zákona na ochra-
nu zvířat proti týrání}. Za toto jednání může být uložena v přestupkovém 
řízení pokuta až do výše 50 000,- Kč. Příslušným orgánem к projednání to-
hoto přestupku je obecní úřad obce s rozšířenou působností.

Dle § 60 odst. 11 zákona 361/2000 Sb., o provozu na pozemních komu-
nikacích a o změnách některých zákonů (dále jen „zákon o silničním pro-
vozu“) je vlastník nebo držitel domácích zvířat povinen zabránit pobíhá-
ní těchto zvířat po pozemní komunikaci. Porušení uvedené povinnosti je 
přestupkem ve smyslu § 125c odst. 1 písm. k) zákona o silničním provozu, 
za který může být v přestupkovém řízení uložena pokuta od 1 500,- Kč až 
do 2 500,- Kč, příkazem na místě pak pokuta do výše 2 000,- Kč. Přísluš-
ným orgánem k projednání tohoto přestupku je obecní úřad obce s rozší-
řenou působností.“

Aby těch paragrafů nebylo málo, vašich miláčků se týká také občanský 
zákoník. Ten je naštěstí v § 2933 celkem stručný:

Způsobí-li škodu zvíře, nahradí ji jeho vlastník, ať již bylo pod jeho do-
hledem nebo pod dohledem osoby, které vlastník zvíře svěřil, anebo se 
zatoulalo nebo uprchlo. Osoba, které zvíře bylo svěřeno nebo která zvíře 
chová nebo jinak používá, nahradí škodu způsobenou zvířetem společně 
a nerozdílně s vlastníkem.

I v té stručnosti se ale skrývá dost zásadní zodpovědnost. Pokud vám ute-
če pes, a někdo ho srazí autem, je to vaše vina, a majitel auta se může doža-
dovat náhrady škody. I jen rozbité světlo dnes stojí pěkných pár tisíc. 

A to nemluvím o případu, když váš pes pokouše jiného psa (majitel 
může požadovat náhradu, třeba za veterinární péči), vběhne pod kola cyk-
listovi nebo v krajním případě pokouše člověka. Soud může v takovém 
případě nařídit úhradu škody (a velmi pravděpodobně to udělá), která už 
může být ve statisících či milionech korun. 

Jako každá norma či nařízení vám nemusí vyhlášky či zákony připadat 
spravedlivé, nebo skvěle vymyšlené. Ale jsou platné. 

Abychom se tu ale neprosekávali houštinou paragrafů – návod na 
použití psa je vlastně jednoduchý. Máte povinnost se o něj dobře sta-
rat a zaplatit za něj jednou ročně poplatek podle vyhlášky. Jste za něj 
zodpovědní, pokud udělá škodu, budete ji platit. 

Stačí používat normální rozum, a i se psem lze být dobrým sousedem. 
Jan Brožek
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Úklidy (nejen jarní)

Tak se nám všem zase přiblížil (už je tady) ten krásný jarní čas. Aby 
ten čas byl krásný, tak je třeba pro to něco udělat, trochu-někdy i víc 
tomu pomoci úklidem doma i venku.

Hodně toho úklidu je potřeba udělat na zahrádkách, zahradách, v par-
cích a jinde. Kromě sesbírání různých odpadků je třeba shrabat staré listí 
a trávu. Je to práce trochu namáhavá, ale vyplatí se. Někdo si to ale stále 
ulehčuje tím, že tyto plochy (trávníky, meze aj.) se starou suchou trávou 
vypaluje. Několikrát mu to asi vyšlo, ale…! Před několika lety tragické 
vypalování ve Vlčevsi a několik takových jarních požárů na Černovicku 
stále varují! Vypalování plošných porostů je z požárního i ekologického 
hlediska celoročně zakázáno! Ale spalovat bezpečný suchý přírodní od-
pad na volném prostranství na hromadě/ách je možné, ale musí být do-
drženy některé zásady (ohniště v bezpečné vzdálenosti od objektů a hoř-
lavých ploch, mít připravené jednoduché hasební prostředky, nepálit při 
větrném počasí a večer, mít ohled na sousedy kvůli nepříjemnému kouři). 
A ve vlastním zájmu ohlásit větší pálení na příslušný HZS (Hasičský zá-
chranný sbor Kraje Vysočina do Jihlavy) kvůli evidenci ohně na tel. číslo 
950 270 103 (jméno a příjmení, přesné místo pálení, den/datum od – do 
hod., číslo mobilu a jméno osoby, která bude pálení provádět, pro případ 
dotazu, kdyby pak někdo ohlásil vaše pálení jako požár). K ohlášení pá-
lení nepoužívat tísňové linky pro hasiče 150 nebo 112! Pro ohlášení va-
šeho pálení klestu po těžbě či jiného bezpečného přírodního odpadu je 
ale nejlépe v klidu a včas vyplnit jednoduchý přehledný formulář „pále-
ní klestu“ na webových stránkách HZS Kraje Vysočina či černovického 
SDH. 

Spousta materiálu se nemusí pálit u vás. Staré nepotřebné dřevo (prkna, 
trámy, bedny aj.) a větve, staré seno a slámu můžete na jaře, jako každý 
rok, navážet na Sasku na ohniště čarodějnic. Sem ale nepatří nábytek, 
plasty, staré matrace, pneumatiky a jiný nebezpečný materiál.

Tento nebezpečný materiál (nábytek, staré matrace a koberce, velké 
plasty, pneumatiky aj.) a vyřazené elektrospotřebiče, staré barvy, oleje 
a jiné chemikálie, akumulátory (autobaterie) i kovový odpad můžete bez 
problémů a bezplatně odevzdávat na sběrném dvoře za hřbitovem od jara 
do podzimu každý pátek a sobotu od 14 do 17 hod. (nebo individuálně 
po domluvě na tel. 565 492 382, 565 492 102).
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A spoustu různých obalů a nepotřebných věcí se dá správně třídit bě-
hem roku do známých barevných kontejnerů v našich ulicích a v míst-
ních částech Černovic. Modrý = papír (noviny, složené krabice, obaly aj.), 
žlutý = plastové obaly (sešlápnuté PET-lahve, rozmanité plastové obaly 
a nově také kovy), zelený = barevné sklo a čiré tabulové sklo, bílý = čiré 
sklo lahví a sklenic, různé kontejnery (i v objektech) na drobné elektro-
spotřebiče, monočlánky, žárovky apod. a speciální kontejner nejen za fa-
rou na fritovací tuky a kuchyňské oleje (nalité do uzavřených plastových 
lahví či do krabic od mléka či džusů). Bílé vysoké plechové kontejnery 
jsou v našem městě také na textil, oblečení a obuv. Bioodpad (tráva, lis-
tí, zbytky ovoce a zeleniny a odpad ze zahrádky) jsme se snad už nauči-
li sami kompostovat nebo ukládat do velkoobjemových kontejnerů roz-
místěných po městě. No, a do popelnic a černých kontejnerů by se pak 
už vyhodilo jen minimum a ten vychladlý popel.

Nepotřebný železný odpad budou opět v dubnu po městě svážet čer-
novičtí dobrovolní hasiči. Nepotřebný textil, oděvy a obuv, další oděv-
ní doplňky, hračky aj. budou opět v květnu vybírat asi ve staré školce 
černovické ženy pro Diakonii Broumov. Pokud chcete společně pomo-
ci s úklidem, tak se ve 2. polovině dubna spolu s dětmi můžete zapojit 
do velké tradiční krajské akce Čistá Vysočina – Čisté Černovicko, kde se 
bude uklízet podél silnic do našeho města i v ulicích Černovic. O těchto 
třech už tradičních akcích, pokud to proticovidová opatření dovolí, se více 
a včas dozvíte z plakátů a z městského rozhlasu. 

Jo, a mnozí lidé se někdy během roku zbytečně rozčilují, že občas nejsou, 
podle nich, plné kontejnery tříděného odpadu včas vyváženy, tj. vyprázdně-
ny. Problematické období bývá většinou o/po Vánocích nebo když někdo na-
rve modrý kontejner nesloženými krabicemi, to platí i o plastech. Už několik 
let funguje svozový plán fy Sompo, který je vyvěšen na nástěnce u staveb-
ního úřadu v našem obecním domě. Pokud není nějaká kalamita/havárie, tak 
se svozový plán dodržuje. A kdyby přece jenom byly u vás v ulici kontejne-
ry plné, tak není snad problém si balík/krabici/igelitku apod. vytříděného od-
padu dočasně odložit třeba ve sklepě a počkat si až bude kontejner vyprázd-
něný, nebo váš odpad můžete odvézt do méně exponovaných míst města či 
místních částí anebo na plné kontejnery (např. se sklem) upozornit na MěÚ.

Už asi všichni víte – máte informace o novém systému třídění a svo-
zu odpadu tzv. od domu (door to door), který už začne fungovat od za-
čátku dubna. 
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Směsný odpad, kterého by mělo být po zavedení tohoto nového systé-
mu mnohem méně, se bude z černých kontejnerů a popelnic vyvážet 1x 
za 14 dní a bioodpad z vašich hnědých nádob či velkoobjemových zele-
ných plechových kontejnerů 1x za 14 dní v letním období a 1x za 28 dní 
v zimním období (dle situace). Modré a žluté kontejnery a nádoby na pa-
pír či plasty (plast. obaly, nápoj. kartony-krabice, drobné kovy a prázdné 
plechovky aj.) se budou vyprazdňovat 1x za 28 dní. Kontejnery na sklo či 
další odpady se budou ještě zatím vyprazdňovat podle jejich naplněnosti, 
i když i tady se plánuje pravidelný svozový plán. Tento uvedený svozo-
vý plán tříděného odpadu se možná bude podle získaných zkušeností po 
ročním provozu dále upravovat. Více informací o novém systému třídění 
a svozu odpadu najdete v našem Zpravodaji Černovicko č. 1/2021, v in-
formačním listu fy Sompo nebo na webu www.sompo-dso.cz

A na závěr! Bylo by třeba některým tzv. pejskařům i pejskařkám při-
pomenout, že mají v ulicích města a veřejných prostranstvích povinnost 
uklízet hovínka po svých psích miláčcích. Speciálních sáčků v zásobníč-
cích je po městě rozmístěno dostatek i svoje skladné igelitové sáčky od če-
hokoliv můžete mít pro případ biolog. potřeby vašeho psa stále připraveny 
v kapse kabátu či bundy aj.

A na úplný závěr je třeba už jen říct/napsat, že při úklidu (nejen zja-
ra) stačí jen chtít, najít si čas a řádně, včas i bezpečně uklidit, aby váš 
dům, vaše ulice, naše město a okolí bylo hezké.

J. Řeháček

KRMNÉ SMĚSIRozvoz krmných směsí pro všechna hospodářská zvířata a chova-telských potřeb pro domácí zvířata. Granulované seno a vojtěška.Zdarma až k vám domů.Pravidelné rozvozy (okr.  Pelhřimov)
Ceny a objednávky na tel. 731 557 572, 775 982 295

www.psikrmiva24.cz
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Zprávy ze základní školy

Olympiáda v českém jazyce
Tereza Zíková, žákyně 9. třídy, se umístila na krásném 6. místě v okres-

ním kole Olympiády v českém jazyce, které proběhlo – online formou 
26. ledna 2021.

Školní družina
I během pandemie je naše školní družina stále v provozu. Také při sní-

ženém počtu dětí pokračujeme v plánovaných akcích. Jednou z nich byla 
výroba krmítek pro ptáčky a jejich rozvěšení na stromy v areálu základ-
ní školy.

M. Vránková, J. Seidlová
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Distanční výuka
Ještě před rokem jsme v základní škole tento pojem téměř neznali. To se 

změnilo s vypuknutím pandemie Covid 19. Po překonání první vlny přišla 
další. A tak je v současnosti distanční výuka náš „denní chleba“. 

Jak ji děti zvládají? Je pro ně lepší než výuka prezenční? Vybrali jsme 
několik postřehů těch nejstarších – deváťáků:

„Distanční výuka má svá plus, ale i velká mínus.
Parádní je, že si můžete nařídit budík na čas 5 minut před hodinou a ni-

kdo to nepozná, nebo že se můžete učit v pyžamu. Ale spíš se tam na-
jdou mínusy. Celou dobu sedíte u počítače, nebo mobilu a ničíte si záda. 
A když nepochopíte novou látku, je to děs. I když vám to učitelka vysvět-
lí, je to prostě těžší a složitější. Ve škole je to 100x lepší. Už se těšíme na 
návrat k normálu.“ Ilona Bergerová

„…Nyní je to lepší, máme hodiny přes videohovory. Více mi vyhovova-
la prezenční výuka. Kdybych měla možnost, hned bych se vrátila do ško-
ly. Velké negativum je, že nám učitelé pořád dokola opakovali, ať celý den 
nesedíme u počítačů, a nyní nás k tomu – dá se říct – nutí. Také se nemů-
žeme vídat s rodinou a přáteli jako dřív… Ale nemůžeme se na všechno 
dívat z té špatné strany. Výhoda výuky přes počítače je ta, že nemusíte 
v zimních dnech vstávat za tmy a brodit se studeným sněhem až ke školní 
budově…“ Apolena Dušková

„Jarní distanční výuka mi vůbec nevyhovovala, měli jsme docela hodně 
úkolů. Při druhé vlně je to lepší. Úkolů je méně a máme online výuku přes 
nový program Teams… Doufám, že se do konce školního roku vrátím do 
školy, abych viděla své kamarády a spolužáky.“ Tereza Pavlasová

„Už dlouhou dobu pracujeme online. Tohle covidové období se nikomu 
z nás nelíbí. Všichni se snažíme připravit na střední školu, ale můžu vám 
říct, že to není úplně jednoduché. Samozřejmě, že jsme rádi, že se může-
me vzdělávat alespoň takto. Vlastně nám nic jiného nezbývá. Obdivuji 
učitele, že to s námi zvládají, snaží se nám pomoci… Pro mě přinesla di-
stanční výuka i něco pozitivního – zvládám lépe samostatnou práci. Už 
se těšíme do školy.“ Karolína Kvapilová
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„Distanční výuka mi vůbec nevyhovuje. Mám větší problém se soustře-
dit, protože mě nebaví sedět celé dopoledne u počítače. Je pro mě mno-
hem těžší pochopit novou látku, protože skrz obrazovku se to špatně vy-
světluje. Korona na mě působí negativně – nemohu se vídat s kamarády, 
nemohu ani navštívit členy rodiny, kteří pracují v rizikovém prostředí. 
Často kvůli tomu mám špatnou náladu a jsem protivná. Taky mě mrzí, 
že si se třídou nemůžeme pořádně užít poslední rok základky. Na druhou 
stranu se můžu víc věnovat sama sobě – učím se hrát na kytaru, víc čtu, 
začala jsem cvičit… Těším se, až tahle těžká doba skončí. A taky na to, až 
budu o koronaviru vyprávět svým dětem.“ Lenka Janů

„Myslím si, že nás tahle „škola“ dost osamostatní. Naučíme sami si vy-
hledávat informace, dokumenty,… Nejhorší ale je, že nám chybí sociál-
ní kontakt. A také mít nějak uspořádaný den. Upřímně se těším, až tohle 
skončí. Už jsem z toho unavená a nebaví mě to. Všem přeju pevné nervy 
a hlavně zdraví! Ať se z toho nezblázníme.“

Kristýna Kvíčerová
Z žákovských prací vybírala M. Kokšteinová

Černovice v roce 1951

Na tuto podivnou dobu, ve které žijeme, na chvíli zapomeňme a přenes-
me se sedmdesát let zpět. Dozvíme se, jaké problémy trápily obyvatele 
našeho města tehdy. 

Píše se rok 1951 a jsou upraveny hranice kraje Jihlava. Do kraje České 
Budějovice přechází obec Mlýny, Tříklasovice, Psárov a v důsledku toho 
obec Vlčeves odpadá z matričního obvodu Choustník a přechází do mat-
ričního obvodu Černovice. 

1. února byla otevřena v bývalém hostinci Budvar v čp. 24 školní stra-
vovna (dnes řeznictví). Novinky si váží především děti přespolní. Školní 
stravování je pro ně výhodné, protože si mohou na místo potravinových 
lístků nosit do kuchyně naturálie, které jim zlevňují cenu jídel. Vyvařuje 
se cca 140 obědů denně. 
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Další záslužnou novinkou pro žáky byla 1. září otevřena družina mlá-
deže. Byla umístěna v domě čp. 96 v bývalém tanečním sále, kde mohli 
žáci prožívat aktivně volný čas po vyučování. První vychovatelkou byla 
paní Jarmila Vodičková. Družina byla výhodná nejen pro přespolní žáky, 
ale i pro děti zaměstnaných matek. 

Začátkem roku 1951 se usnesl MNV založit místní komunální podnik, 
do kterého byli zapojeni místní holiči, hostinec Na Radnici a hostinec 
U Jelínků. Vedoucím byl jmenován p. Otakar Burian, dělník stavebního 
podniku. Komunální podnik neměl dlouhého trvání, protože po čtvrt roce 
byl KNV vykonán administrativní nátlak na to, aby komunální podniky 
byly centralizovány do Okresního komunálního podniku. Ten byl v srp-
nu vytvořen. Do něho jsou postupně v průběhu několika týdnů zapojeny 
další místní soukromé živnosti. Jmenujme např. zámečnictví Františka 
Tetivy, truhlářství a pohřební ústav Antonína Veselého, z podniku „Sklo, 
porcelán“ je převedeno sklenářství a z podniku „Elektra“ oprava radio-
přijímačů. 

Do hřebenárny Josefa Koukola je zavedena národní správa a je rovněž 
zařazena do komunálního podniku. Nová národní správa a KNV v Jihla-
vě zapomíná na nově převzatý podnik, kdy chybí materiál i odbyt a tak 
v krátkém čase je tato výrobna uzavírána. Byla to pro Černovice ztrá-
ta, protože výrobna zaměstnávala především osoby se sníženou pracovní 
schopností a starší ročníky. Kronikář poznamenal, že MNV v té době se 
o hospodářský rozvoj obce velmi málo stará. Ještě méně ONV v Kameni-
ci nad Lipou projevuje zájem o naši obec. Ten má jako prioritu Novovčel-
nicko, pro které se dělá naprosto vše. 

V tomto roce se zvětšují potíže s obděláváním pozemků, kterých v Čer-
novicích leží 40 ha ladem. Pozemky jsou proto rozdělovány do nucených 
pachtů za všeobecných protestů zemědělců. Zemědělské družstvo Struž-
ky pod vedením svého předsedy Františka Sváty adaptuje stájové prostory 
na Stružkách a zavádí do kravína vodovod. Stružecké družstvo přechází 
ke společnému obhospodařování půdy na tzv. třetí družstevní typ. 

V souvislosti s přechodem JZD Stružky na III. typ je prováděna prv-
ní hospodářsko-technická úprava pozemků v okolí Vackova a Stružek. 
Úprava naráží na odpor tamních soukromých zemědělců, kteří se cítí tou-
to úpravou poškozeni. 

Na Vackově je likvidováno hospodářství Ludvíka Pařízka a je svěřeno 
do národní správy JZD Stružky. Majiteli je dán náhradní byt v Kamenici 
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na Lipou, takže pro účely zemědělské výroby se uvolnil celý objekt čp. 1 
na Vackově. Likvidace byla provedena proto, že se jednalo o velkého ze-
mědělce, tzv. „kulaka“, který pro nemoc nemohl nadále celému hospodář-
ství stačit a neplnil tedy z něho své dodávky. 

V červnu je naše obec postižena silným krupobitím, jaké nemělo pa-
mětníka. Výsledek půlhodinového řádění živlů byl katastrofální. Krajina 
vypadala jako na podzim po sklizni. Obilí bylo zničeno zcela, těžce byly 
poškozeny brambory, které se však ještě zmladily. Velké škody vznikly na 
ovocných stromech, které byly téměř holé. Kromě zemědělců na krupobití 
pojištěných neobdrželi ostatní zemědělci žádnou státní podporu, protože 
soukromý sektor nebyl podporován. V podzimních měsících pro udržení 
plánovaných stavů dobytka poskytuje ONV proti hotovému zaplacení ně-
jaká krmiva pro dobytek a nepatrnou slevu na zemědělské dani. 

Vzhledem k nedostatku pracovních sil v našich dolech a hutích je pro-
váděn na podzim nábor na čtyřměsíční brigádu do dolů a hutí z řad ze-
mědělců. Zemědělci jsou dokonce přesvědčováni k trvalému odchodu do 
dolů a těžkého průmyslu. Z Černovic nebyl však získán nikdo. Později se 
ukázalo, že to bylo dobře, protože by se potíže s neobdělanou půdou ješ-
tě více zvětšily. 

Na školách se zavádí tzv. „Lánská akce“. Děti jsou přesvědčovány k od-
chodu na hornická povolání. Soukromým zemědělcům jsou jejich děti při-
dělovány mimo zemědělství a dělá se vše, aby působením potíží byli nu-
ceni vstupovat do JZD. Ukázalo se však, že v příštích letech zase chyběly 
celé ročníky žáků do zemědělské výroby. 

Vzhledem k nové organizaci výkupu masa, výrobě uzenin a zpracování 
masa jsou naše jatka, dosud v majetku MNV, převedena na národní pod-
nik Masna, provozovna Žirovnice. Současně jsou převedena na tzv. „jat-
ka sanitární“. Slouží pouze pro zpravování nucených porážek, zatím co 
veškerý ostatní dobytek je odvážen do Kamenice nad Lipou a Žirovnice. 
Později pouze do Žirovnice.

Na jaře téhož roku se rozhodl MNV obnovit rybník „Klínot“ na Zieg-
lerově louce, a proto tuto louku vykoupil od jejího majitele za dvacet tisíc 
korun československých. Svépomocí byl tento rybník vybudován (dokon-
čen byl v roce 1952) a měl sloužit jako předehřívač dosavadního koupališ-
tě, jehož obnova měla být také záhy zahájena. 

Ani v tomto roce nezůstala ošizena kultura. Byly sehrány divadelní hry 
jak od místního souboru „Bělohrobský“, který uvedl ve dnech 26. a 27. 
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března divadelní hru „Vojnarka“, tak se představilo jihlavské Horácké di-
vadlo se svým představením „Hlas Ameriky“, nebo amatérský soubor 
ČSD Tábor s divadelní hrou „30 stříbrných“. 

V zimních měsících jsou v zámecké budově školeni noví tajemníci 
MNV, kteří mají nahradit dosavadní újezdní tajemníky a mají být určeni 
pouze pro jednu, nejvýše dvě obce, podle jejího významu. 

Na závěr ještě malou poznámku. V kronice jsou zaznamenány problé-
my a starosti, ale občané měli jistě i radostné zážitky a chvilky, jak to ži-
vot přináší. 

R. Vilímková

Životní výročí
PETR MATIÁŠEK (Skala, Haňťa) – 1946

– narodil se v rodině černovického pekaře 
Oldřicha Matiáška. Vyrůstal společně se 
starším bratrem Jiřím a mladším Oldou

– základní školu navštěvoval zprvu v černo-
vickém zámku, o rok později přestoupil do 
tehdy zbrusu nově postavené základní ško-
ly poblíž fotbalového hřiště

– v mládí veškerý volný čas trávil v neda-
leké Oboře, kde se hrával fotbal, volejbal 
a tenis. Tehdy byl vybrán do žákovského 
fotbalového mužstva, který vedl učitel J. 
Bolen

– po vojně zjistil, že si s míčem moc nerozumí, proto se začal věnovat ak-
tivnímu běhání 

– pravidelně se účastnil slavné Vavřínové podkovy (během doby byla zru-
šená), která byla tehdy součástí dostihových závodů Velké pardubické 

– v Praze se pravidelně účastní známých běžeckých závodů v Běchovi-
cích (nejstarší závod v Evropě) a Kunraticích (nejstarší závod v Če-
chách). Věřme, že se dožije i padesáté účasti, do které již mnoho nezbý-
vá 
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– je členem Atletik veterán klubu v Praze, kde pořádají několik běhů, kte-
ré buď sám založil nebo jejich organizaci převzal. S běháním projel Ev-
ropu od Velké Británie po Balkán

– skromný sportovec a černovický divadelník pořádá běžecké soutěže 
i v rodném městě. Letos by se měl uskutečnit již „38. ročník běhu O kolo 
Svaté Anny“.  (loňským vítězem se stal Ryan-Vail, rodák z Portlandu 
v USA, bylo to již jeho třetí vítězství, v kategorii žen byla nejrychlejší 
Eva Vail-Tománková, rodačka z Rodinova u Kamenice n/L.)

– pamatováno je i na letošní „35. ročník Běhu pod modříny“, kterého se 
účastní holky, kluci, juniorky, junioři a ženy ze širokého okolí

– neběhá jen pro zdraví, ale hlavně proto, že ho to baví. Docílené běžecké 
časy vzhledem k věku postupně narůstají, výkonnost pomalu klesá, ale 
běh je pro Petra stále velká droga

– s manželkou Lenkou společně vychovali dceru Pavlu (učitelka hudby) 
a syna Josefa (archeolog), žádný z nich se však sportu nevěnuje.

Ke kulatému životnímu výročí blahopřejí, do dalších let hodně zdraví 
a spokojenosti Petrovi přejí černovičtí sportovci, kamarádi a organizátoři 
dnes již známých běhů a divadelních představení.

P. Podskalník, bývalý sekretář kopané

Pane starosto, díky

S velkou oblibou pročítám vaše nové úvodníky v našem zpravodaji. 
Jsou výstižné a jdou k jádru věci.

A hlavně jsou tak božsky lidské, jdou od srdce. A to si cením. Zároveň 
bych vám chtěla poděkovat za vaši akceschopnost při rekonstrukci našeho 
náměstí, (byla jsem dennodenním účastníkem celkové akce) byť jen divá-
kem. O to více si cením úsilí a nasazení práce lidí, kteří se na tomto pro-
jektu podíleli. Výsledek je krásný.

Děkuji Vám i celému zastupitelstvu Města Černovice za veškeré akce, 
které jste uskutečnili.

Pane starosto – díky a přeji Vám úspěch. 
Jo – a nedejte se! 

Helena Hrubá
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Mariánský sloup – historie dárcovských rodin 
Pakostových a Hrdličkových

Při loňském znovupostavení mariánského sloupu na obnoveném Mari-
ánském náměstí se slavnosti na konci prázdnin zúčastnili i potomci so-
chaře Václava Žďárského, o nichž jsem kdysi do Černovicka napsal. Pra-
pravnuk Vasilij a praprapravnuk Václav Žďárští si za mého doprovodu 
slavnost užili a večer se vrátili do svého bydliště v Českých Budějovicích. 
Mailem mi položili otázku, zda nevím něco o potomcích objednatelky so-
chy. Prostudoval jsem znovu své zápisky i matriky a nalezl jako obvyk-
le dosud neuvedené souvislosti. Většinu matričních zápisů zveřejnil pan 
PhDr. Jan Podhola v Černovicku 5/2020 hned po slavnosti odhalení mari-
ánského sloupu. Vloudily se mu tam (hlavně díky „čmáranicím“ tehdejší-
ho matrikáře) malé chybičky, když sestru Annu nechal narodit už 6 neděl 
po Petronile nebo Jana Hrdličku o 5 dnů dříve, či jeho syna Antonína Vi-
léma o rok. Zde jsou další dostupné údaje o rozšířené rodině.  

Kloboučník František Pakosta, syn tkalce a šenkýře Františka Pakosty 
z Vlčevsi 16 a Anny Veselé z Chýnova, se 26. 2. 1810 oženil (28 let, na-
rozen 13. 6. 1780 ve Vlčevsi 15) z černovického č. 174 s dcerou po zemře-
lém řezníku Matěji Polákovi Annou Polákovou (23 let) a tím vyženil dům 
č. 125 v Černovicích. Narodily se jim děti: František 14. 1. 1812, který za 
12 dní zemřel a Antonín 8. 6. 1814 v č. 174, Petronila 12. 5. 1817 a Anna 
29. 7. 1819 v č. 200. Manželka Anna zemřela pětatřicetiletá v roce 1822 
a on se po roce vdovství znovu oženil s Marií Edelmanovou z Jindřichova 
Hradce. Měl pronajatý obchod solí v letech 1816–1818, byl v období 1826–
1849 rychtářem a roku 1843 potahován za nesrovnalosti v obecní kase. Za 
život koupil a prodal celkem šest domů v obci. Poslední, č. 24 na náměstí, 
prodal roku 1855 svému synu Antonínu Pakostovi, bohatému obchodní-
ku v Jindřichově Hradci, ačkoliv v tomto domě žila dcera Petronila, pro-
vdaná za hrnčíře Jana Hrdličku. Sourozenci byli pohřbeni spolu u Sv. 
Trojice v Jindřichově Hradci. Naprosto shodný pomník od stejného praž-
ského sochaře Václava Žďárského včetně sochy Pána Ježíše, jako mají oni 
dva (Antonín zemřel 23. 6. 1891 v J. Hradci č. 169 ve věku 78 let, Petroni-
la 1. 3. 1903 v J. Hradci č. 83 ve věku 85 let), je na černovickém hřbitově, 
později označený deskou Rodina Hrdličkova, Šuchmova, Nejedlých. Nej-
pravděpodobněji jej nechala postavit Petronila pro svého manžela Jana Hr-
dličku, který zemřel ve věku 71 let dne 10. 8. 1889 a pohřbíval ho profesor 
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bohosloví ThDr. Alois Jirák. Proto také byla později sama vdova pohřbena 
v Hradci. Hradecký pomník je z bílého mramoru a bible v levé ruce není 
nadepsána jako v Černovicích, má však místo titulu písmena Alfa a Ome-
ga. Vedlejší pomník od pražského sochaře J. Čapka (asi Jindřicha Václava 
Čapka) patří Antonu Liebzeitovi (1817–1872) a za něj provdané jejich se-
stře Anně Pakostové, zemřelé jen 13 dnů po Petronile (14. 2. 1903 ve věku 
83 let v č. 169) a synu velkostatkáři Františku Liebzeitovi (1857–1928). Ten 
zámek v Čížkově zakoupil roku 1883, přestavěl ho a pozvedl hospodaření 
a synové inženýři Egon (1890–1964) a Oskar (1892–1989) jej drželi až do 
roku 1948. Potomci vybydlenou zříceninu obdrželi zpět po roce 1992. 

Jaké byly osudy tří rychtářových dětí tedy víme. Z peněz po Antonínovi 
Pakostovi a na jeho věčnou památku nechala ovdovělá Petronila Hrdličko-
vá z č. 24 postavit sochu Panny Marie na sloupu. 25. srpna 1892 zažádala 
o povolení umístit sochu do kašny na náměstí a 28. září 1892 byla socha 
posvěcena. V roce 1913 byla kašna odstraněna a následně nahrazena za-
hrádkou na květiny s drátěnou ohrádkou. V padesátých letech 20. století 
byl sloup přenesen za kostel (od roku 1958 je památkově chráněn) a 29. srp-
na 2020, zrestaurovaný Jaroslavem Fukou ze Sudoměře, navrácen do nové 
moderní kašny na náměstí. Podle dobových zpráv v tisku daroval před 
smrtí Antonín Pakosta svému rodišti ještě dalších 7 tisíc zlatých na zřízení 
ústavu chudých a pro zaopatřovací ústav. Zřejmě se chtěl podílet na vybu-
dování Amáliina ústavu, který vznikl právě roku 1891 především zásluhou 
německé hraběnky Amálie Reichenbach-Lessonitz a židovského obchod-
níka a radního Michaela Nagelstocka.

Petronila Pakostová se 8. července 1840 provdala jako třiadvacetiletá za 
o rok a půl mladšího hrnčíře a později hostinského Jana Hrdličku, naroze-
ného 26. 11. 1818 v č. 61 hrnčíři Václavu Hrdličkovi (žil 1792–1859) a Ma-
rianě Pivoňkové z č. 31 (jinde 37). Rudolf Melichar o něm uvedl, že se Jan 
pustil někdy kolem roku 1882 na vlastní náklady do stavby silnice k Vin-
tířovu (tedy Pacovské) a úhradu od státu vymáhal až ve Vídni a po jeho 
smrti roku 1889 ještě jeho syn. Manželé Hrdličkovi měli děti, narozené v č. 
8: Františka 31. 1. 1841, Marii Viktorii 22. 12. 1842, Rosalii 24. 1. 1846 
a Terezii Annu 25. 2. 1848. Dále Petronilu 5. 12. 1849, Annu 9. 12. 1851, 
Antonína Viléma 7. 10. 1853 a Josefu 17. 3. 1856 v č. 24. O jejich osudech 
víme následující.

Synu Františku Hrdličkovi (zemřel 1918) postavil otec roku 1860 tzv. 
Nový mlýn v Cihelnách, adresou Vlčeves 51. Podle tamní kroniky byla 
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roku 1872 zřízena i pila. O Novém mlýně velmi podrobně pojednal Anto-
nín Holešovský v kronice Z minulosti rodu Macháčků z Radotína, Praha 
1971. Holešovský pravil, že František Hrdlička nejdříve roku 1872 vařil si-
rup, 1876 nakupoval bramborový škrob a 1877 škrob vyráběl, ale v letech 
1885 a 1886 se věnoval mlynářství. Byl ženat s Marií Zdeňkovou z Rosič-
ky 13. Zemřela dvaapadesátiletá 7. 10. 1903 ve mlýně v Jarošově 41, který 
po prodeji zdejšího mlýna koupili a postavili tam i škrobárnu. Mlýn Hrd-
ličků je tam uveden v popisu Království české 1908. Přispěl fi nančně roku 
1907 na pomoc národnímu osvobozování Slováků, na konci života se prý 
pomátl a zemřel v blázinci v Praze. Čtyři děti se jim narodily ještě na No-
vém mlýně a jsou zapsány v matrice v Křeči, kromě prvního Františka, 
který zemřel ani ne půlroční v září 1872. Další František Karel Hrdlič-
ka, narozený 25. 1. 1875 se 22. 9. 1908 oženil s dcerou jindřichohradec-
kého poštmistra z č. 160 Vilemínou Bayerovou, roku 1912 byl porotcem 
soudu v Českých Budějovicích, stal se vojenským hejtmanem. Je zazna-
menán na pomníku padlým v Jarošově  jako „majitel statku a škrobárny, 
nadporučík, zemřel následkem poranění, které si způsobil ve službě“. Po-
ranil se šavlí, ránu přikryl pavučinou a 13. 9. 1914 zemřel na otravu krve. 
Pohřben byl na stejném hřbitově u nejsvětější trojice jako babička Petroni-
la. O dceři Marii, narozené 8. 1. 1879, více nevíme. Dcera Anna Františ-
ka Hrdličková, narozená 9. 10. 1881, se v Jindřichově Hradci 143/II vdala 
6. 2. 1911 za okresního veterináře v Žalci 21 ve Štýrsku (dnes ve Slo-
vinsku) Aloise Komerse, syna stejnojmenného lékárníka z Moravského 
Krumlova a Vilemíny Novotné z Černovic. 

Dcera Terezie Anna Hrdličková se jednadvacetiletá 24. 10. 1869 vdala 
za o tři roky staršího kupce z č. 41 Jakuba Pěnku. Zemřela v devětačty-
řiceti letech 7. 3. 1897 na srdeční vadu v domě č. 90, který Pěnkům patřil 
od roku 1882. Manželství bylo bezdětné. Jakub byl velmi čilý, obchodem, 
výčepem lihovin, zemědělstvím, obecním tajemnictvím i třemi výhod-
nými sňatky (podruhé se oženil už v listopadu 1897) se vzmohl tak, že 
v roce 1900 koupil statek nedaleko Lince a pak i dům v Linci, střídavě tam 
a ve Vídni žil do roku 1920. V květnu 1914 uveřejnil časopis Světozor jeho 
portrét s popisem: „Jakub F. Pěnka, horlivý a obětavý předák a národní 
pracovník české osmitisícové kolonie v Linci, … slavil nedávno 70. na-
rozeniny.“ Vrátil se dožít domů a skutečně ve vlčeveském mlýně (nikoliv 
v tom Novém Hrdličků, ale v bývalé papírně č. 39) za 3 roky zemřel. Vl-
čeveská kronika tvrdila, že od roku 1880 do 1894 provozoval mlýn Jakub 
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Pěnka souběžně se škrobárnou a sirupárnou a potom jeho bratr Josef do 
roku 1908. Mojmír Pěnka údaje uvedl na pravou míru: Jakub Pěnka mlýn 
koupil už roku 1880 a na čelní stěně vlevo je zabudována jeho kovová vi-
zitka J.P., mlýn provozoval bratr Jan (měli ještě třetího bratra Františka, 
Josef neexistoval) a toho dcera Antonie převzala mlýn pětadvacetiletá, 
vdaná 1. května 1899 za mlynáře z Malšic Kuberu. Kuberovi provozovali 
mlýn potom až do znárodnění v roce 1954 (kronika Vlčevse datovala ze-
státnění až roku 1960) a později po restituci znovu od roku 1993. Už roku 
1873 postavili švagři Jakub F. Pěnka a Antonín V. Hrdlička (viz dále) při 
cestě do Vackova „fabriku“ na výrobu škrobu a později hroznového cuk-
ru. Oboje však zkrachovalo, na rozdíl od úspěšné výroby v Novém Mlýně 
druhým švagrem Františkem Hrdličkou (viz dříve). 

Dcera Rosálie Hrdličková se vdala až po Terezii v 26 letech 21. 7. 1870 
za o deset let staršího statkáře Jana Brudu do Stupčic (dnes část Mezna 
u Tábora), které se právě tehdy staly zastávkou na nové železniční trati. 
Dnes je nádraží pojmenováno Střezimíř.   

Dcera Petronila Hrdličková se vdala 10. 2. 1874 čtyřiadvacetiletá 
v Černovicích za o 12 let staršího jindřichohradeckého obchodníka z č. 
169 (dnes v Rybniční ulici a památkově chráněný dům) Františka Zátku, 
narozeného 10. 10. 1837 ve Velešíně. Patřila zjevně k dobročinným dá-
mám Hradce, například roku 1901 přispěla na chovance opatrovny. No-
viny oznámily, že „v Jindřichově Hradci zemřela 3. března 1940 jedna 
z nejstarších obyvatelek našeho města paní Petronila Zátková, roz. Hr-
dličková z Černovic, vdova po obchodníku, v požehnaném věku 90 let. 
…byla známou sběratelkou národních krojů, jež ochotně i půjčovala při 
různých příležitostech, jak právě v těchto dnech bylo i v rozhlase vděč-
ně vzpomenuto při líčení vzniku krojované družiny jarošovské.“ Zemřela 
v domě č. 83 na náměstí.

Dcera Anna Hrdličková (zemřela 24. 6. 1902) se vdala 6. 8. 1878 v Čer-
novicích za Františka Karla Teinitzera, narozeného 23. 7. 1848 na Chvál-
kově 1 a pokřtěného v Mnichu. Byl sládkem v Čížkově 2 a kupcem v Jin-
dřichově Hradci. Byl zřizovatelem plovárny na tamním rybníku Vajgar 
před první válkou, za války roku 1914 zhotovil ručně 12 berlí pro invali-
dy a daroval je poškozeným. V parku, zřízeném z bývalého hřbitova u Sv. 
Trojice, má nádherný náhrobek od Františka Bílka. Je vytesán z kamene 
a ozdoben kovovým reliéfem s nápisy: „Fr. K. Teinitzer / Já jsem vzkří-
šený v život / Bys uvedl nás v domov náš“. Manželé měli nejstarší dce-
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ru Marii Annu Petronilu Františku Teinitzerovou (3. 7. 1879 Čížkov 
– 1960 Jindřichův Hradec), vdanou za fi losofa, profesora Karlovy univer-
zity a pozdějšího spolupracovníka presidenta Masaryka Vladimíra Hoppe 
(1883–1931). Byla v roce 1908 spoluzakladatelkou uměleckého družstva 
lidové výroby Artěl (společně s jiným černovickým rodákem Aloisem 
Dykem /1881–1971/), pro které vyráběla například látky, záclony, polštáře 
a koberce. Její sestry učitelka obecné školy Anna Petronila Josefa (naro-
zená 6. 1. 1883 v J. Hradci č. 33) a buď Františka (3. 10. 1887 v J. Hrad-
ci č. 4) nebo Růžena Libuše Josefa (22. 8. 1895 tamtéž) pro družstvo 
navlékaly skleněné barevné řetězy podle návrhů Heleny Johnové a Ma-
rie. V jindřichohradeckém podzámčí založila na zahradě otcova domku 
v Růžové ulici roku 1910 později světoznámou gobelínovou dílnu, kde se 
tkaly umělecké nástěnné obrazy. Mezi zákazníky patřil, také díky man-
želovi, i Pražský hrad. Od roku 2011 má Marie Hoppe Teinitzerová stálou 
expozici v jindřichohradeckém Domě gobelínů. Všechny sestry postupně 
opustily církev. Druhá Františkova manželka Karolina zemřela v Jindři-
chově Hradci roku 1908 po čtyřletém manželství.

Syn Antonín Vilém Hrdlička byl rolníkem a obchodníkem v č. 24 ještě 
roku 1920. Kromě zmíněného podnikání s vackovskou fabrikou například 
koupil roku 1883 Loucký mlýn, ke kterému přistavěl šindelku a pak bu-
dovy prodal roku 1901 hraběnce. V letech 1896–1906 byl starostou měs-
ta, bral se v okresním zastupitelstvu o zvelebení kraje. Když nebylo kam 
umístit školní třídu, strpěl ji ve svém domě, proslul dobročinností i vlas-
tenectvím, hájil jazyková práva Čechů. Vystupoval proti náboženským 
fanatikům, při posvícení 1899 prý zabránil protižidovským výtržnostem. 
Oženil se právě včas čtyřiačtyřicetiletý 23. 11. 1897 s Karolínou Šelepo-
vou, dcerou Matěje Šelepy a Marie Průšové z Hojovic č. 20 a č. 15. Dce-
ra Petronila Marie se narodila 18. 1. 1898, Marie 28. 4. 1904, Karolína 
10. 6. 1906 (dál jsou matriky nepřístupné) a syn Antonín Jan 23. 6. 1901, 
všichni v č. 24. Tento vnuk Antonín Jan Hrdlička se zapsal výrazně ne-
zvykle do historie obce. V roce 1923 byl spoluzakladatelem komunistic-
ké FDTJ (federace dělnických tělovýchovných jednot) a proto vyloučen 
ze Sokola, roku 1934 zvolen do zastupitelstva za hospodářské sdružení 
a v letech 1941–1942 a 1945–1950 za sociální demokracii. Mezitím byl 
vězněn v Terezíně spolu s dalšími černovickými pro údajné odstranění 
nacistické vlajky z radnice. Ač vlastně velkostatkář, již v roce 1946 jako 
zemědělský referent Revolučního národního výboru horoval pro scelo-
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vání půdy a při založení Jednotného zemědělského družstva (JZD) roku 
1957 se stal prvním předsedou. Do pozdního věku byl činný ve spolku 
Baráčníků, dožil se 96 let.           

Jiří Turek

Neobvyklý pohled na černovický kostel. Foto: David Kučera

Městská knihovna Černovice
Z nových knih

Pro dospělé
Lednická K. – Šikmý kostel II. díl
Šmidrkal V. a kol. – Sousedé – česko-rakouské dějiny
Kašparů M. – Rozhovory pod věží
Nesbo J. – Království
Formánek J. – Kniha o tichu
Devátá I. – Džungle v kuchyni
Devátá I. – Co číhá za humny
Remarque E. M. – Cesta zpátky

Pro děti
Zommer Y. – Velká kniha drobné havěti
Pavlásek L. – Neuvěřitelně šílené příběhy
Matocha V. – Prašina
Brooks B. – Příběhy pro kluky, kteří se nebojí být výjimeční
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Farní charita Kamenice nad Lipou

2021 2020
   3 124 Kč Antonka
   2 325 Kč Babín
   2 802 Kč Benešov, Dobešov, 

Vackov
   1 250 Kč Betlém, Vrše, Hutě

6 076 Kč Bohdalín  6 613 Kč Bohdalín
1 659 Kč Bořetín  4 241 Kč Bořetín

   2 578 Kč Březí, Vystrkov, 
Nová Ves

5 695 Kč Březina  3 986 Kč Březina
19 465 Kč Černovice  26 354 Kč Černovice

   1 180 Kč Dráchov, Johanka
1 074 Kč Drunče  3 452 Kč Drunče

   2 643 Kč Gabrielka
6 794 Kč Hojovice  7 884 Kč Hojovice
1 000 Kč Chválkov  5 583 Kč Chválkov

24 134 Kč Kamenice nad Lipou  63 241 Kč Kamenice nad Lipou
 18 131 Kč Kamenice nad Lipou 

kostel + Charita
 3 000 Kč kostel Kamenice nad 

Lipou
 24 560 Kč Křeč  11 330 Kč Křeč

 3 515 Kč Lhota-Vlasenice  4 540 Kč Lhota – Vlasenice
 3 569 Kč Lidmaň  4 801 Kč Lidmaň

   1 170 Kč Lidmaňka
 4 654 Kč Mnich kostel  2 950 Kč Mirotín
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2021 2020
 1 204 Kč Mnich  5 762 Kč Mnich
 4 722 Kč Nová Včelnice  27 712 Kč Nová Včelnice

   650 Kč Panské Mlýny, Cihelny
   2 940 Kč Pravíkov

 3 845 Kč Rodinov  9 268 Kč Rodinov
 1 049 Kč Těmice kostel  2 460 Kč Svatava, Lhotka
 3 880 Kč Těmice  11 573 Kč Těmice
 3 135 Kč Včelnička  7 546 Kč Včelnička
 4 878 Kč Vlkosovice  4 870 Kč Vlkosovice

   5 843 Kč Vodná, Kutlov, 
Rachačky

   1 380 Kč Žďár
143 039,- Kč 245 051,- Kč

Farní charita Kamenice nad Lipou
K+M+B 2021

Letošní Tříkrálová sbírka byla po 20 letech velmi netradiční. V obcích, 
obchodech, výdejních okénkách, kostele či přímo v kanceláři Farní chari-
ty byly rozmístěny pouze zapečetěné statické kasičky. Do těchto kasiček 
bylo možné v průběhu ledna přispět svými dary. Druhou z možností, jak 
tuto sbírku podpořit, byla možnost přispět do online kasičky, zasláním 
DMS nebo zaslat fi nance přímo na sbírkový účet. 

Do statických kasiček, kterých bylo v Kamenici a okolních obcích 
rozmístěno celkem 50, se podařilo přispět neuvěřitelných 143.039,- Kč. 
Přestože je propad výnosu oproti loňskému roku velmi značný, více jak 
100 tisíc, jsme za letošní výtěžek opravdu vděční a moc děkujeme všem 
dárcům, že nás v této nelehké době takto podpořili. 

Do 30. dubna je nadále možno přispívat do online kasičky na: 
www.trikralovasbirka.cz (Kamenice nad Lipou FCH). 

J. Koubová
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Hlasujte v anketě Zlatá jeřabina 2020 
Hlasovat můžete na www.kr-vysocina.cz/pocinroku. Děkujeme.
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Tak trochu zemřít

Ten rok 2021 nám začal nějak špatně. Nejdříve v lednu pokračující nou-
zový stav v souvislosti s COVIDem 19 vyvolávající řadu omezení. 13. úno-
ra pak úmrtí Zdeňka Matěje Musila (*3. 4. 1932). Dovolil bych si trochu na 
něj zavzpomínat.

Po svém přestěhování do Černovic jsem chodil na obědy do Hotelu 
Mlýn, který inzeroval staročeská jídla. Zde se vždy v sobotu v poledne 
scházela společnost na oběd se stavitelem a majitelem hotelu. Po nějaké 
době mne majitel pozval do této společnosti a tak jsem se postupně zařa-
dil mezi jeho kamarády s možností mu tykat a nazývat ho křestním jmé-
nem. Ony sobotní obědy se odehrávaly nejen v podobě chutného jídla, ale 
i ve vyprávění řady příběhů, především s humorným obsahem. Hlavním 
vypravěčem, ale velice často i hlavní postavou, byl pan Musil. Tak jsem 
ho poznal jako nejen zcestovalého, ale i inteligentního člověka, který ke 
zkušenostem svého věku je velice tolerantní, neurážející, schopný si dělat 
legraci ze sebe a hlavně kdykoliv nezištně pomoci.

Jeho příběhy se odvíjely od bohatých životních zkušeností i od pohybu 
mezi významnými osobnostmi. Jeden čas byl instruktorem v autoškole. 
Např. režisér J. Menzel ve své sbírce tzv. sloupků uveřejněných v knize 
„Tak nevím“ již druhou kapitolu věnuje p. Musilovi. Označuje ho za velice 
bystrého člověka, který naučil řídit auto i pana Hrabala i paní Hrabalovou. 
Měl fantazii a nešetřil užitečnými radami. Jedna z nich zněla: „Pane Men-
zel, nikdy nezapomeňte, že na silnici můžete potkat ještě většího pitomce, 
než jste vy sám“. K tomu J. Menzel dodává, že teprve s lety přišel na to, 
že ta rada má ještě mnohem hlubší smysl, že platí i obráceně. 

Za svůj dlouhý život si splnil řadu přání a snů. Jeden z nich byl pořídit 
si hotel. K tomu neváhal absolvovat kuchařský kurz, aby nebyl pouhým 
vlastníkem, ale i odborníkem. Hotel Mlýn se stal na dlouhou dobu vyhlá-
šenou oázou osvěžení pro místní i pocestné ve vyprahlém okolí. Bohužel 
před několika lety ho prodal. Musel pak sledovat, jak nový majitel přetvá-
ří hotel k obrazu svému pro zcela jinou klientelu. Výstavbou kryté tera-
sy zcela zanikl pohled na budovu a navážka mohutných kamenů na hráz 
rybníka vyvolala dojem inspirace ve středověku a výstavbě hradní zříce-
niny. Postupně se však rýsuje inspirace Indií a výstavba volného výběhu 
pro posvátné opice. Kolem těchto „novot“ musel Matěj ke své lítosti den-
ně projíždět.
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Nicméně vždy něco pěkného kon-
čí. A jak se říká, ztráta jedné jistoty 
znamená tak trochu zemřít. A pro 
mne tím koncem je přestavba Ho-
telu Mlýn a smrt Matěje. Na dru-
hou stranu však i Matěj zemřel jen 
tak trochu. V mých vzpomínkách, 
ale i ve vzpomínkách ostatních ka-
marádů bude žít nadále. A dovedu 
si představit, jak sedí tam nahoře 
na obláčku, shlíží dolů na setká-
vání kamarádů a přátel, pokyvuje 
moudře hlavou a říká: „Tak to má být“. 

Jan Podhola

80. narozeniny s manželkou Janou

85. narozeniny s Hotelem Mlýn 
k nakousnutí  
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